
سینما

پرونده »وطن امروز« درباره 3 مستند از میان آثار راه یافته به بخش مستند 
سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر

مستندات فجر

مستند »زندگی میان پرچم های جنگی« ساخته محسن 
اس��ام زاده به لحاظ فرم و محتوا یک��ی از آثار مهم بخش 
مس��تند جشنواره فیلم فجر محس��وب می شود که پس از 
حضور جنجال برانگیز در جش��نواره سینماحقیقت، خود را 
برای حضور در جشنواره فیلم فجر آماده می کند. به همین 
بهانه پای صحبت های محسن اسام زاده، مستندساز خوشنام 

و باسابقه کشورمان نشسته ایم.
  آقای اسلام زاده! شما بتازگی تجربه چالش برانگیز حضور 
مس�تند »زندگی میان پرچم های جنگی« را در جشنواره 

سینماحقیقت داشته اید، از این تجربه برای مان بگویید.
متاسفانه هنوز هم برخی اتفاقات مربوط به نحوه حضور 
اثرم در جش��نواره سینماحقیقت برایم روشن نیست، زیرا 
نمی دانم چرا به یکباره »زندگی میان پرچم های جنگی« از 
بخش اصلی جشنواره حذف شد که این اتفاق خیلی شوک 
ناراحت کنن��ده و ناامیدکننده ای برایم رقم زد به طوری که 
در ادامه قصد داش��تم از بخش شهید آوینی جشنواره هم 
کنار بکش��م اما به احترام مخاطب��ان و با رعایت چارچوب 
حرفه ای کار در سینما از این اقدام منصرف شدم و درست 
در سالی که شاهد شلوغ ترین دوره جشنواره سینماحقیقت 
بودیم، در حق عوامل زحمتکش »زندگی میان پرچم های 
جنگی« اجحاف شد و خستگی در تن شان ماند. به هر حال 
این مس��أله با همه اتفاق ها و حواش��ی اش به پایان رسید و 
دوستان جشنواره سینماحقیقت لطف داشتند که در بخش 
شهید آوینی اکران های مناسبی به »زندگی میان پرچم های 

جنگی« اختص��اص دادند که لااقل فیلم تا حدودی خوب 
دیده ش��د که پس از اکران هایش هم منتقدان بسیاری از 
عدم حضور »زندگی میان پرچم های جنگی« در بخش اصلی 

جشنواره متعجب بودند.
  ش�اید قس�مت اینطور قرار ب�ود رقم بخ�ورد که تمام 
سختی هایی که در جشنواره فیلم حقیقت متحمل شدید 
ب�ا پذیرش اثرتان در بخش مس�تند جش�نواره فیلم فجر 

جبران شود.
بالاخ��ره ترکیب هیات انتخاب جش��نواره فیلم فجر از 
س��طح بالایی برخوردار اس��ت که همین موضوع خیالم را 
بابت راهیابی اثرم به بخش مس��تند جشنواره فیلم فجر تا 
حدودی راحت کرده بود و اکنون که مستند »زندگی میان 
پرچم های جنگی« به جش��نواره فیلم فجر راه یافته، دیگر 
نمی خواهم خیلی به اتفاقات منفی جشنواره سینما حقیقت 
فکر کنم و تمام تمرکزم را بر حضور مقتدر در جشنواره فیلم 

فجر گذاشته ام.
  در مجموع حضور آثار مستند در جشنواره فیلم فجر را 

چطور ارزیابی می کنید؟
متاسفانه طی سال های اخیر به آثار مستند در جشنواره 
فیلم فجر نگاه جدی نمی شد اما امیدوارم امسال این نگاه 

به آثار مس��تند تغییر کرده باش��د و طوری نباش��د که 
فقط گفته ش��ود چند اثر مس��تند در جش��نواره فیلم 
فجر حاضر ش��ده اند، بلکه با اکران های مناسب برای 
فیلم های مستند، فضایی حرفه ای و رقابتی برای  آثار 

جش��نواره فراهم کنند، البته ذکر این نکته خالی از لطف 
نیست که وقتی مسؤولان سینمایی کشور امسال مستند 
»در جست وجوی فریده« را به عنوان نماینده سینمای ایران 
در اسکار انتخاب می کنند، یعنی نگاه ها به فیلم مستند در 
کشور بسیار تغییر کرده است و این خود نکته امیدبخشی 
برای مستندسازان حرفه ای سینمای ایران محسوب می شود.
  یکی از مستندسازان حاضر در جشنواره فیلم فجر معتقد 

بود در صورت رعایت عدالت اکران ها  میان آثار مستند و 
داستانی جشنواره، برخی آثار مستند توانایی رقابت با آثار 

داستانی را دارند؛ نظرشما در این باره چیست؟
مسلماً اگر اکران های مناسبی به 10 اثر مستند جشنواره 
فیلم فجر اختصاص یابد این آثار از مخاطبان خوبی برخوردار 
خواهند بود اما باید این واقعیت را قبول کرد که به هر حال 
فیلم های داستانی مخاطب بیشتری نسبت به فیلم مستند 
در جشنواره فیلم فجر دارند که گوی سبقت آرای مردمی 

را از آثار مستند می ربایند.
  ام�ا در مجموع قب�ول دارید برخی آثار حاضر در بخش 
مستند جشنواره فیلم فجر حرف های زیادی برای گفتند 

دارند؟
خدا را ش��کر طی یکی دو س��ال اخیر سطح استاندارد 
مستندس��ازی در سینمای ایران پیش��رفت خوبی کرده و 
موج جدیدی از مستندسازانی که با ادبیات و استانداردهای 
جش��نواره های معتبر آشنا هستند به سینمای ایران ورود 
کرده اند که بخشی از این مستندسازان امسال در جشنواره 
فیلم فجر حضور دارند که همین مس��أله به جذابیت های 

بخش مستند جشنواره فیلم فجر می افزاید.
  این موج جدیدی که ش�ما می گویید امکان دارد دچار 

جشنواره زدگی شوند؟
ببینید! منظور من از آشنایی این موج مستندساز با 
ادبیات جشنواره های جهانی به این معنا نیست که این 
مستندس��ازان به هر روش و هر قیمتی دوست داشته 

باش��ند در جشنواره های خارجی حضور یابند، بلکه منظور 
آن است که این موج جدید مستندسازان با الفبای سینمای 
مس��تند جهان آشنا هس��تند و توانایی تولید مستندات با 
اس��تاندارد بالای س��ینمایی را دارند، البته یک نکته مهم 
دیگر هم باید گفته شود و آن اینکه اغلب این مستندسازان 
موج نو از گفتمان انقاب اسامی برخوردارند، زیرا بخوبی 
با آثارش��ان به مقابله با جنگ نرم دش��منی رفته اند که با 
اس��تفاده از تمام ابزارهای رسانه ای اش در پی تزریق فضای 

ناامیدی در جامعه است.
  به عنوان سؤال آخر؛ چقدر برای »زندگی میان پرچم های 

جنگی« شانس برنده شدن سیمرغ قائلید؟
مس��لماً برنده شدن س��یمرغ برای هر فیلمسازی مهم 
است  و من هم به عنوان سازنده »زندگی میان پرچم های 
جنگی« از این قاعده مستثنا نیستم اما مطالبه و انتظار اصلی 
من به عنوان فیلمس��از از جشنواره فیلم فجر این است که 
هر 10 مس��تند حاضر در جشنواره شرایطی مناسبی برای 
اکران داشته باشند و در نهایت امیدوارم فیلم هایی که سلیقه 
شخصی من است، سیمرغ های بخش مسابقه جشنواره را درو 
کنن��د. حال اگر فیلم »زندگی میان پرچم های جنگی« در 
میان برندگان سیمرغ ها باشد بسیار اتفاق خوشایندی است 
اما در مجموع باید بگویم همین که »زندگی میان پرچم های 
جنگی« به جشنواره فیلم فجر راه پیدا کرده است خود یک 
اعتبار برایم محسوب می شود و به این معناست که مستند 

من جدی گرفته شده است.

کارگردان »زندگی میان پرچم های جنگی« :

موج نو مستندسازان انقلابی در راهند

دوشنبه 9 دی 1398
وطن امروز     شماره 2829

عباس اسماعیل گل: هر چند برگزاری جشنواره سینماحقیقت به عنوان مهم ترین رویداد تخصصی سینمای مستند در کشور 
باعث شده سایر جشنواره هایی که به سینمای مستند می پردازند چندان مورد توجه قرار نگیرند اما نام بلند و پرآوازه »فجر« 
آنقدر اعتبار دارد که بسیاری از مستندسازان دوست داشته باشند اثرشان با حضور در این رویداد فرصتی برای عرض  اندام 
در میان س�ایر فیلم ها داشته باش�د. امسال 10 اثر از میان مستندهای متقاضی حضور در بخش مستند جشنواره فیلم فجر 
توانس�ته  اند خود را به سی وهشتمین جش�نواره فیلم فجر برسانند. »بانو«، »پروژه ازدواج«، »جایی برای فرشته ها نیست«، 
»خسوف«، »خط باریک قرمز«، »زمستان است«، »زندگی میان پرچم های جنگی«، »عالیجناب«، »کامی« و »مهدی عراقی 
را بکش« این 10 مستند هستند. به همین بهانه سراغ سازندگان 3 مستند از میان این آثار رفتیم، آثاری که خاستگاه آنها 

به جریان انقلابی سینمای مستند بازمی گردد.

فیلم مستند »خط باریک قرمز« به کارگردانی فرزاد خوشدست و تهیه کنندگی 
نگار اسکندرفر که چندی پیش با درخشش در جشنواره سینما حقیقت توانست  
4 جایز اصلی جشنواره را به دست آورد و با شباهت گریم های شخصیت های اصلی 
مستند با کاراکتر اصلی فیلم »جوکر« خبرساز شده است، در ادامه مسیر موفقیت 
خود به درخشش در بخش مستند جشنواره فیلم فجر می اندیشد که در ادامه 
گفت وگوی »وطن امروز« با فرزاد خوشدست، کارگردان مستند از نظرتان می گذرد. 

***
  جناب خوشدست! ابتدا درباره پوسترهای »خط باریک قرمز« صحبت کنیم 
که شباهت بسیار زیاد گریم های فیلم با شخصیت اصلی اثر جنجالی »جوکر« 

حسابی سروصدا به پا کرده است.
در وهله اول باید گفت قبل از اینکه فیلم »جوکر« پخش شود، مراحل تولید 
»خط باریک قرمز« به پایان رسیده بود و بر همین اساس ایده اصلی مستند هیچ 
ارتباطی با فیلم جوکر نداشته و ندارد و اواسط سال 1394 بود که ایده ساخت 
این مس��تند به ذهنم خطور کرد و تا اواخر شهریور 96 کار پیش تولید به طول 
انجامید و در نهایت مهرماه 96 تا اوایل سال 97 کار تولید »خط باریک قرمز« 

به طول انجامید.
  پس شباهت گریم  شخصیت های اصلی مستند »خط باریک قرمز« با شخصیت 

اصلی »جوکر« کاملاً اتفاقی است؟
ذکر این نکته ضروری اس��ت که از آنجا که ش��خصیت های اصلی مستند را 
نوجوانان کانون اصاح و تربیت تشکیل می دهند، به هیچ عنوان دوست نداشتم 
چهره این نوجوانان مش��خص و واضح باش��د، زیرا نمی خواستم در آینده و پس 
از پخش مستند، مسیر زندگی این بچه ها به خطر بیفتد که در نهایت تصمیم 
گرفتیم ماسک و گریم استفاده کنیم که روز گریم وقتی دیدم چهره شان شبیه 
جوکر ها ش��د، بسیار استقبال کردم و حتی خود بچه ها هم این گریم را دوست 
داش��تند که در زمان تولید با خاقیت های شان طرح های مختلفی برای چهره 

جوکری خود ارائه می دادند.
  ب�ه ه�ر حال بای�د قبول کنید همزمان�ی پخش فیلم س�ینمایی »جوکر« با 
مستند »خط باریک قرمز« چالش هایی را برای شما به وجود می آورد؛ به عنوان 
مثال گریم های ش�بیه به هم ش�اید برای مخاطب مستند پس از دیدن پوستر 
تداعی کننده این موضوع باش�د که  ش�خصیت های مستند همانند شخصیت 

جوکر به دنبال خشونت هستند!
اتفاقا نکته اصلی تفاوت میان ش��خصیت های مستند »خط باریک قرمز« 

با ش��خصیت اصلی »جوکر« همین موضوع اس��ت، ما در مستندمان 
می خواهیم بگوییم نوجوانانی که در زندان هستند روزی روزگاری 
بر اساس اشتباهاتی رفتار خشونت باری داشتند اما امروز با کشف 
توانایی های شان در هنر به دنبال آرامشی هستند که به آغوش 
جامعه بازگردند و در این راستا از گریم های جوکری خود از وجه 
شادی و امیدبخشی »جوکر« بهره می برند، بنابراین درست نقطه 

مقابل شخصیت »جوکر« در فیلم های هالیوودی عمل کرده ایم.
  آیا این مواردی را که درباره شخصیت های مستند 

گفتید، بازخوردش را در مخاطبان مستند هم 
مشاهده کردید؟

این س��وال را بهتر است از مخاطبانی که 
فیلم را تماشا کرده اند بپرسید اما بازخوردی 
که شخصا در اکران های اخیر »خط باریک 
قرمز« مشاهده کردم برایم وصف ناپذیر بود، 
زیرا مسؤولیت اجتماعی ام با تماشای بغض 
و اش��ک مخاطب پس از تماشای اراده و 
انرژی بالای نوجوانان کانون اصاح و تربیت 
چندین برابر ش��د، زیرا در شرایط فعلی 
جامعه، مخاطب بش��دت نیاز به تماشای 

آثاری دارد که روحیه امید به زندگی بهتر را بالا ببرد.
  پس با این اوصاف که »خط باریک قرمز« اثری امیدبخش محسوب می شود، 
فکری برای اکران مس�تند ویژه نوجوانان و جوانان بزهکار و خانواده های ش�ان 

کرده اید؟
من به عنوان یک مستندساز فقط می توانم مقدمات این کار را فراهم کنم و 
اکران گسترده مستند در کمپ های ترک اعتیاد، تمام کانون های اصاح و تربیت، 
زندان ها و... نیاز به همکاری همه جانبه برخی مسؤولان مرتبط دارد که امیدوارم 

این اتفاق هر چه سریع تر رخ دهد.
  گویا این مستند برای برخی شخصیت های مستند هم سرنوشت ساز بوده!

بله! دقیقا همین طور است. به عنوان مثال یکی از نوجوانانی که در مستند حضور 
دارد بافاصله زمانی که از زندان آزاد شد در یکی مناطق جنوب شهر تهران همراه 
دوستانش یک گروه تئاتر تشکیل داده و از این راه دنبال امرار معاش و پیشرفت 
در هنر است و ناگفته نماند مستند »خط باریک قرمز« بزودی برای سایر بچه ها 

هم اتفاق های خوبی رقم خواهد زد.
  درباره حضور »خط باریک قرمز« در بخش مس�تند جشنواره فیلم فجر هم 

توضیح دهید.
مسلما از آنجا که برای من و تمام عوامل سازنده »خط باریک قرمز« جشنواره 
فیلم فجر از اهمیت و جایگاه بالایی برخوردار اس��ت، خواستار حضور در بخش 
مستند جشنواره شدیم، زیرا معتقدیم خاستگاه اصلی این مستند جشنواره ملی 
و مهم فیلم فجر اس��ت؛ چرا که »خط باریک قرمز« اثری با ش��اخص های ملی 
محسوب می شود که در کنار بازگو کردن مشکات و برخی معضات به تزریق 
روحیه امید و بازتوانی جامعه می اندیشد و مجموع این اتفاقات ما را به حضور در 
جشنواره فیلم فجر ترغیب کرد. در مجموع امیدوارم اتفاق های خوبی برای مستند 
در جشنواره فیلم فجر رقم بخورد که بعد از جشنواره هم بتوان درباره تاثیرات این 

فیلم در جامعه صحبت کرد.
  به نظر ش�ما مهم ترین وجه تمایز مس�تند »خط باریک قرمز« با س�ایر آثار 

جشنواره چیست که اینقدر به درخشش فیلم  در جشنواره فجر امیدوارید؟
قصد ندارم با برخی صحبت ها، حاشیه برای فیلمم در جشنواره فجر درست کنم 
اما بشدت معتقدم »خط باریک قرمز« و حتی یکی دو مستند دیگر در صورتی که 
در اکران جشنواره فجر برنامه ریزی مناسبی برایش رقم بخورد، می تواند در کسب 
آرای مردمی با برخی آثار داستانی جشنواره فیلم فجر رقابت کند، چون فرم و 
محتوای مستند شرایطی دارد که براحتی مخاطبانی را که خط داستانی را 

در اثر دنبال می کنند هم جذب می کند.
  کاملاً مش�خص است با انگیزه بالایی فرم حضور در جشنواره 

فیلم فجر را پر کرده اید.
قطعا همین طور اس��ت، زیرا »خط باریک قرمز« هیچ گاه به 
دنبال س��یاهنمایی وضعیت جامعه نبوده است، بلکه در فضایی 
به ظاهر سیاه )زندان( از حباب های سفید و امیدبخش رونمایی 
می کند و مسلم است اثری که سراسر از تزریق روحیه امید و نشاط 
در ش��رایط س��خت زندگی اس��ت باید هم برای حضور و 
رقابت در مهم ترین جشنواره سینمایی کشور با انگیزه 

و با امید ظاهر شود. 
  پس انگیزه های بالایی برای رقابت در بخش مستند 
جشنواره و کسب یکی از دو سیمرغ جشنواره دارید؟

به طور حتم برای س��یمرغ های جشنواره هم 
انگی��زه و هم امید داری��م، زیرا معتقدم جایزه ها 
یکی از مهم ترین و بهترین لحظات حضور آثار 
در فستیوال ها محسوب می شود و درباره اهمیت 
جایزه های جشنواره ای ذکر این نکته کافی است 
که جایزه گرفتن مستند به دیده شدن بهترش 

کمک می کند.

کارگردان »خط باریک قرمز« در گفت وگو با »وطن امروز«:

جوکرهای ما شادی آور و امیدبخشند
فیلم مس��تند »بانو« به کارگردانی محمد حبیبی منصور، روایتگر زندگی 
پرفراز و نش��یب بانو عصمت احمدیان، مادر شهیدان فرجوانی است. زندگی 
پ��س از دوران دفاع مقدس و فعالیت های اجتماعی و اقتصادی بانو احمدیان 
نیز بخش مهمی از زندگی او اس��ت که در این مس��تند به آن پرداخته شده 
است. مستند »بانو« اکران موفقی را در جشنواره سینماحقیقت سپری کرد  
به طوری که ش��خصیت اول فیلم »بانو« که مادر ۵ شهید دفاع مقدس است 
در اختتامیه سیزدهمین جشنواره بین المللی سینماحقیقت مورد تقدیر قرار 
گرفت و حالا سازندگان این اثر خود را برای حضور در بخش مستند جشنواره 

فیلم فجر مهیا می کنند. گفت و گو با سازنده اثر در ادامه آمده است.
***

  مستند »بانو« از جمله کارهای ساده اما دلنشین چند سال اخیر سینمای 
مستند ما است؛ بازخوردهای نمایش این مستند در جشنواره سینماحقیقت 

چگونه بود؟
چیزی که بیش از همه برای من در این باره ارزش داشت نسبت مخاطب 
ب��ا اثر بود که خود انرژی بخش ب��ود. فرقی هم نمی کرد که مخاطب از کدام 
جریان، طیف، گروه و نگاهی باش��د؛ خدا را ش��کر همه با اصل سوژه ارتباط 
برقرار کردند و این برای ما ارزشمند بود. مسأله اینجاست که در این سال ها 
آنقدر آثار ضعیف هم به لحاظ محتوا و هم به لحاظ تکنیک تولید ش��ده که 
ممکن اس��ت مخاطب با شنیدن قصه، نسبت به آن موضع بگیرد ولی آنقدر 
قصه شخصیت اصلی این مستند- که درباره زنی است که همه هستی خود 
را در راه خدا فدا کرده- انرژی دارد که هیچ کس نمی تواند در برابر آن موضع 
منفی بگیرد اما آن  چیزی که ممکن اس��ت گاهی باعث گارد گرفتن عده ای 
در برابر این گونه آثار ش��ود، این اس��ت که عده ای از دوستان که اساسا شاید 
هیچ گونه دغدغه ای هم درباره این قبیل موضوعات نداشته باشند، صرفا برای 
آنکه می خواهند کاری سفارش��ی کنند و درآمدی به دست آورند، سراغ این 

قبیل سوژه ها می روند. 
  و اتفاقا کار را هم خراب می کنند.

بله! دقیقا همین طور است.
  شما دست روی موضوعی گذاشته اید که آنقدر درباره آن کارهای ضعیف 
و شعاری تولید شده که شاید مخاطبان در نگاه اول اصلا علاقه ای به تماشای 
آن نداشته باشند. چه راهکارهایی برای اینکه اثرتان به این آفت دچار نشود، 

در نظر گرفتید؟
واقعیت این اس��ت که ش��ما به عنوان یک مستندس��از اول از همه باید 
موضوعی را که برای اثرتان در نظر می گیرید دوس��ت داش��ته باشید؛ یعنی 
خود ش��ما به عنوان س��ازنده باید با اثر همراه باشد. نکته دیگر اینکه بعضی 

وقت ها مستندسازان، فیلم مستند را با یک مقاله مصور اشتباه 
می گیرند اما باید س��اختار تخصصی ساخت یک اثر مستند 

را ب��رای آن در نظر گرفت. باید برای اثر مس��تند، تولید 
جذابیت کنید و طراحی درستی برای روایت قصه داشته 
باشید؛ لزوما اینکه دوربین روشن شود و هر آنچه را که 
اتفاق می افتد تصویر کند، نمی توان به آن عنوان مستند 
داد. ما هم در این کار سعی کردیم با در نظر گرفتن این 

نکات مستندمان را تولید کنیم.
  »بانو« جزو 10 اثری اس�ت که توانس�ته به بخش 

مس�تندهای جش�نواره فیلم فج�ر راه یابد. 
مس�اله ای که همیش�ه در ارتباط با حضور 
مستندها در جش�نواره فیلم فجر مطرح 
می شود این است که وقتی جشنواره ای 
همچون س�ینماحقیقت- که جشنواره 
تخصصی فیلم های مس�تند در کشور 
اس�ت- برگزار می ش�ود، آی�ا حضور 

مس�تندها در جش�نواره فیلم فجر هم می تواند تاثی�ری در ارتقای جریان 
مستند داشته باشد؟

من خیلی نگاه این دوستان را که موافق یا مخالف هستند درک نمی کنم؛ به 
نظر من از هر فرصت جدیدی که بتواند به دیده شدن و مورد نقد قرار گرفتن 
یک اثر مستند کمک کند باید استقبال کرد. حالا اینکه عوامل اجرایی جشنواره 
با آثار مستند همانند فیلم های داستانی برخورد نکنند، بحث دیگری است ولی 
در اصل این موضوع  که حضور مستندها در جشنواره فیلم فجر اتفاق مبارکی 
است شکی وجود ندارد. امیدوارم عوامل اجرایی جشنواره  شأن فیلم های مستند 

را رعایت کنند و مستندها را پایین تر از فیلم های داستانی ندانند. 
  در این چند سال اخیر شاید امسال را بتوان تنها دوره ای دانست که علاوه 
بر جریان فیلمسازان مرسوم حاضر در جشنواره فیلم فجر، از مستندسازان 
انقلابی هم آثاری در جمع 10 اثر برتر به بخش نهایی مستند حقیقت راه یافته 

است، فکر می کنید این اتفاق نشانه چیست؟
همیش��ه در سینمای ما جریانی وجود داشته که بنای آن بر تولید آثاری 
بوده که در جشنواره ها مورد استقبال قرار بگیرد، اساسا اینگونه فیلم ها را به 
عنوان سینمای جشنواره ای می شناسند ولی من دوست دارم باز به همان حرف 
اول خود بازگردم که به قول ش��هید آوینی »هنر آیینگی کردن است«. شما 
با یک اثر هنری در واقع حال درونی خودتان را به جامعه منعکس می کنید 
ولی قصه این است که در دل سختی  ها نیز حماسه وجود دارد. اصا تفاوت 
نگاه ما به عنوان هنرمند با کس��ی که چنین ادعایی ندارد در کش��ف همین 
زوایای پنهان موضوعات است. غیر از اینکه من خودم هیچ وقت درک نمی کنم 
چرا باید به مخاطبی که پای اثر من نشسته حس و حالی بد را منتقل کنم. 
این نکته که شما می گویید در کنار آثار جشنواره ای، امسال آثاری متفاوت 
از این جریان نیز در بخش مس��تند فجر وجود دارد اتفاق خوبی است که به 
نظرم خود نوعی تزریق امید به جامعه اس��ت؛ جامعه ای که الان بیش از هر 
چیز به امید و حرکت نیاز دارد. قطع به یقین اگر فیلمسازان حوزه سینمای 
داستانی بتوانند در جریان برگزاری جشنواره فیلم فجر به آثار سینمای مستند 
توجه کنند، می توانند محتوایی ارزشمند برای سینمای داستانی نیز از بین 

همین سوژه های سینمای مستند پیدا کنند.
  به عنوان آخرین س�وال، محمد حبیبی منصور چقدر برای مستند »بانو« 

شانس دیده شدن و موفقیت در جشنواره فیلم فجر قائل است؟
من سعی کردم اثری قابل قبول و خوب تولید کنم و دلیلی ندارد که نسبت 
به موفقیت در جشنواره امسال ناامید باشم. البته من بی توجه به جایزه نیستم 
ولی واقعیت این است که من جایزه اصلی ام را از مخاطبانی گرفتم که در زمان 
تماشای این اثر در اکران های مختلف از آن استقبال کردند و راضی بودند. ما 
یک قهرمان را که اسطوره ای و تخیلی هم نیست به مردم معرفی 
کردیم که به واسطه واقعی بودنش می تواند الگویی مناسب برای 
جامعه امروز باشد و این برای خود من بسیار ارزشمند است.
س��ینمایی که خال��ی از قهرمان اس��ت، نمی تواند حس 
خوبی به جامعه منتقل کند. شما یا باید قهرمان های واقعی 
خودتان را به جامعه معرفی کنید، یا قهرمان های پوش��الی 
یا قهرمان های وارداتی؛ که آن 2 مورد دیگر مضر هس��تند، 
چرا؟ چون قهرمان پوشالی جامعه را تخدیر می کند و قهرمان 
وارداتی جامعه را بی اعتماد به نفس می کند ولی 
وقتی شما قهرمان واقعی را به جامعه 
معرف��ی می کنید، آنها را به حرکت 
درمی آورید. این قهرمان ها بخشی 
از فرهنگ ما هستند و نیاز است 
ک��ه ب��ا معرفی آنها ب��ه تبدیل 
شدن ش��ان به عن��وان الگویی 

برای جامعه کمک کنیم.

گفت و گوی »وطن امروز« با محمد حبیبی منصور، کارگردان مستند »بانو«

وز جامعه معرفی قهرمان های واقعی، نیاز امر

  موج جدید مستندسازان با الفبای سینمای مستند جهان آشنا هستند و توانایی تولید مستندات با استاندارد بالای سینمایی را دارند، البته یک 
نکته مهم دیگر هم باید گفته شود و آن اینکه اغلب این مستندسازان موج نو از گفتمان انقلاب اسلامی برخوردارند، زیرا بخوبی با آثارشان به 

مقابله با جنگ نرم دشمنی رفته اند که با استفاده از تمام ابزارهای رسانه ای اش در پی تزریق فضای ناامیدی در جامعه است


